

Acta Consell Consultiu de Comunicació

Data: Dimecres 19 de juliol de 2017, a les 18.30 hores

Lloc: Sala de sessions de la Casa Consistorial

Ordre del dia:

1. Aprovació, si escau, del resum de la sessió anterior
2. Programació de Vilassar Ràdio
3. Inici del procés de modificació del Butlletí (VdM Informa)
4. Altres qüestions

Assistents: Montse Gual, regidora de Comunicació; Rafa López, Cap de l'Àrea de Serveis Personals; Jaume Cabot, coordinador dels mitjans de comunicació municipals; Cristina Lancho, tècnica de comunicació i premsa; Laureà Folch, representant del grup municipal de Gent per Vilassar de Mar; Juan Díaz, representant del grup municipal de C's; Jordi Acero, representant del grup municipal d'ERC-VdM diu Sí; Olza Zuloaga, representant del grup del PSC; Pau Arona, representant de Babord; i Manoli Calero, representant del grup Vilassar de Mar sí que pot/sí puede. Laura Martínez, representant del grup municipal de CiU, s'incorpora 15 minuts després d'iniciar-se la reunió.

A l'inici de la reunió, la regidora de Comunicació, Montse Gual, proposa a les persones assistents de gravar les reunions en àudio, d'ús només a nivell intern, i fer en format paper un resum dels acords presos per tal que es pengi a la web de transparència. Tots els assistents mostren el seu acord en què es faci així a partir de la propera sessió del consell consultiu.

Sobre el primer punt de l'ordre del dia, Pau Arona pregunta sobre la tertúlia política a la ràdio. "No s'han penjat els vídeos", diu. Jaume Cabot explica que pels recursos humans que hi ha hores d'ara, el que implica gravar-ho al plató, el baix nombre de reproduccions que té el vídeo, és impossible fer-ho amb el personal de Comunicació sense deixar de fer altres tasques. Arona pregunta si es pot penjar al canal vimeo de l'Ajuntament el vídeo que la televisió privada VTV grava. Laura Martínez aprofita per demanar que la tertúlia política es torni a fer en imatge, segons ella "és una qüestió de prioritats, a Comunicació hi ha més gent que abans i és una qüestió de reorganització de tasques", afirma. A partir d'aquí Laureà Folch demana a la regidora de Comunicació que expliqui quines són les prioritats de Comunicació ara amb el canvi de regidora. Gual explica que tot fa just dos mesos que ha arribat però avança que l'aposta és per una comunicació amb imatge

unitària i que la ciutadania entengui. "Hi ha molta feina a fer i s'han d'establir les prioritats juntament amb els tècnics", afirma Gual. Retornant al tema de la gravació de les tertúlies en format audiovisual Arona diu que independentment que es faci o no gravació pels treballadors municipals ell demana que les de la televisió privada es pengin al vimeo de l'Ajuntament.

Sobre aquest tema, des del PSC la seva representant diu que "quant més públic millor i si hi ha millors mitjans fer-ho". Des de Cs, "si no hi ha recursos per fer-ho des de l'Ajuntament, fer-ho ràdio+Vargas".

Aleshores el coordinador de mitjans, Jaume Cabot, parla que hi ha uns criteris de qualitat per penjar-ho al vimeo de l'Ajuntament que la gravació de la televisió privada no compleix. Laura Martínez respon que això avala el que ella demana, és a dir, que la tertúlia es gravi com es feia abans en format audiovisual pel personal de l'Ajuntament. Jaume diu que si es vol això s'han de deixar de fer coses o proposa que s'externalitzi la gravació a fora. Laura pregunta per la nova persona que hi ha a Comunicació i quines són les seves tasques. La regidora li respon que és una persona a compartir entre Comunicació i alcaldia que s'encarrega, entre d'altres coses, de redactar el llibre d'estil dels mitjans de comunicació i el manual d'ús de xarxes socials.

Manoli torna el debat anterior. Vol saber a què s'hauria de renunciar si el personal municipal s'encarrega de fer la tertúlia audiovisual, i respecte al vídeo que grava en Vargas ella diu que el que ell grava és per a la tv i els usuaris són per als de la tv no per als del vimeo.

Pau Arona demana que consti en acta que Babord demana que es faci la consulta a VTV sobre si ens deixarien el vídeo per penjar-ho al vimeo de l'Ajuntament. Per tancar aquest debat, la regidora de Comunicació diu que s'estudiaran les diferents possibilitats després del sentit recollit que és que la tertúlia es gravi en format audiovisual i no en format àudio. Queda doncs, pendent d'estudi i valoració dels tècnics. Laura Martínez li demana un compromís de cara al setembre i la regidora es compromet al respecte. Arona torna a reclamar que consti en acta que Babord ha demanat que les anteriors tertúlies gravades per VTV es pengin al vimeo de l'Ajuntament.

Respecte al contingut de l'acta de l'anterior Consell Consultiu, Laura Martínez demana que consti una esmena per tal que l'acta reflecteixi que l'anterior regidora de Comunicació va fer callar al Cap de l'Àrea de Serveis Personals i que no consti com una percepció seva. En Laureà Folch i Juan Díaz li donen suport, Manoli Calero no es pronuncia, Jordi Acero es pronuncia en contra i la resta, com no van ser-hi presents a l'anterior consell, no es pronuncien al respecte.

Respecte l'acta de l'anterior consell, el representant de Cs diu que tampoc queda ben reflectit el que ell va voler dir amb la nota de premsa sobre la Diada que va enviar el seu grup a la ràdio i el tractament que es va fer. En aquest moment de la reunió s'enllaça amb el punt 4 de l'ordre del dia, sobre la interpretació de l'article 16 del Reglament de mitjans de comunicació. Laura Martínez diu que la pluralitat és que tothom tingui accés no que tothom doni la seva opinió, en referència al tractament que es va fer de la nota de premsa de Cs sobre la Diada des de la ràdio municipal on es va optar per fer una roda amb tots els grups municipals sobre el balanç de la Diada. Rafa López diu al respecte d'aquest article que s'acordi entre els partits que vol dir que un tema és "d'interès públic". Tots estan d'acord en què interès públic ha de ser interès municipal i que el mitjà de comunicació és el que ha de decidir que si el tema que li arriba per una nota de premsa s'ha de fer extensiu a la resta de grups per conèixer la seva opinió al respecte.

Es torna a l'esmena de l'acta proposada per Laura Martínez i es vota: 3 a favor (Laureà Folch, Juan Díaz i ella) i 2 en contra (Jordi Acero i Manoli Calero). S'aprova incorporar l'esmena a l'acta anterior.

Es passa al punt 2, la programació de Vilassar Ràdio. Jaume Cabot informa que la programació d'estiu de la ràdio municipal va començar el dia 10 de juliol i que es fa servir la fórmula del matí amb programació en directe, de 10 a 13 h, a les 13 h, l'informatiu Crònica, i a la tarda programes gravats dels col·laboradors, arxiu i algun de La Xarxa. També avança que la programació d'hivern està previst que comenci el 12 de setembre i que hi ha una proposta, encara per concretar, per fer un programa que potenciï els grups musicals del Maresme, seria setmanal, d'1 h de durada i el farien col·laboradors de l'emissora. Arona pregunta sobre si els horaris de l'informatiu són els mateixos que a l'hivern i en Jaume li contesta que només varia la repetició del Crònica de les 16.30 h, que s'endarrereix mitja hora respecte a l'hivern que es passava a les 16h.

Babord demana més presència de la ràdio al carrer i en Jaume li recorda que els recursos humans a l'estiu baixen amb motiu de les vacances del personal treballador.

Respecte el punt 3, l'inici del procés de canvi del butlletí municipal, Juan Díaz demana que el tema de posar en el butlletí l'estat de les mocions es compleixi i que siguin visibles i accessible al web. Cristina Lancho li recorda que penjar l'estat del prop de centenar de mocions que s'han presentat (títol/vots/data/estat) en el format actual del butlletí queda molt carregós de llegir i no invita a la lectura. Des de Cs es deixa clar que això és un acord d'una moció de l'oposició pensada com a

eina de fiscalització i que s'ha de complir, un fet que la resta de grups a l'oposició corrobora.

Entre tots els assistents es donen idees de com pot fer-se la informació "més amena" pel lector/a i es parla de fer-ho a través dels colors d'un semàfor (verd si està feta; àmbar si està en procés i vermell si no s'ha fet res). Acero respecte a aquest punt apunta que amb la dada freda dels colors "et perds moltes coses perquè un vot en contra d'una moció té molts matisos". Arona conclou que es busquin fórmules perquè el rendiment de comptes ha d'estar per sobre de l'estètica. El tema es tanca amb el compromís de treballar en una proposta tècnica al respecte que posteriorment es discutiria entre tots. Manoli apunta que aquest tema es podria solucionar si es creés la comissió de seguiment de les mocions, tal com proposava la moció de seguiment de les mocions.

Babord fa una altra proposta respecte al butlletí, que es dediqui una pàgina a donar a conèixer entitats i col·lectius per promoure el teixit associatiu, i que aquest espai ho escriguin elles mateixes. Proposa una estructura de Qui som? Què fem? Com ens pots contactar?

Rafa López posa sobre la taula la situació dels col·lectius. Com sap l'Ajuntament qui són els col·lectius si no estan al registre d'entitats? Sobre aquest tema en Laureà Folch pregunta "La definició del col·lectiu quina és?" i Arona respon que la d'un grup que faci activitat continuada al poble.

Laura Martínez mostra el seu acord amb la pàgina d'entitats i demana que es vagin intercalant les temàtiques: entitats educatives, socials, esportives, culturals... i es vagin publicant tenint en compte també els criteris d'actualitat. També demana que les entitats tinguin prioritat sobre els col·lectius.

Per la seva part, Rafa López demana a Babord que acoti la definició del col·lectiu perquè es pot obrir una porta a un col·lectiu que faci apologia del consum de la marihuana, per exemple.

Arona demana que consti en acta que la proposta de Babord és que es tregui una pàgina de l'explicació de la gestió de govern i allà es posi la informació de l'entitat. Tots els assistents voten a favor.

Manoli Calero fa una altra proposta respecte al butlletí: que el mesos que no hi ha escrit dels grups municipals hi hagués un espai on els grups poguessin posar notícies. Des de Comunicació se li recorda que la participació dels grups municipals al butlletí està regulada en el reglament i que allà s'estableix que un mes s'escriu en el butlletí i l'altra en el web municipal.

Arona fa una nova proposta: que hi hagi un espai del butlletí en què la ciutadania faci preguntes al govern i aquest les respongui. La resta de grups no recolzen la proposta i veuen millor l'opció que es recuperi la carta del lector, a excepció d'en

Laureà, que vota no a la proposta de carta oberta del lector perquè creu que serà un espai més per fer política, a favor o en contra, i que acabarà sent un espai "viciat". Sobre el reglament de participació a aquest espai de carta del lector s'obre un debat i en Rafa López conclou que es farà una proposta tècnica de normativa de participació.

Arona demana també que en el butlletí es faci una crònica de la tertúlia política que es fa a la ràdio i finalment el tema acaba descartat perquè es considera que serà una reiteració del resum del ple que ja es fa. El Cap d'Àrea proposa que enlloc d'això es podria fer "La tertúlia en una frase" i que cada grup, seguint una normativa, l'enviés per publicar-la al butlletí.

Respecte el punt 4, Altres qüestions

En sortir el tema de les tertúlies de nou, Laura demana que es canviïn de dia perquè moltes vegades coincideixen amb el ple del CCM i hi ha dues conselleres comarcals, ella i Alícia Rodríguez (PSC) que no poden assistir a les tertúlies de la ràdio quan cauen en el mateix dia que els plenaris comarcals. En ser tard i portar tres hores de reunió, es decideix que això es parli entre els grups municipals i prenguin un acord entre ells.

Abans de finalitzar la reunió, Arona torna a preguntar per la nova persona contractada per Comunicació i la regidora diu que se li contestarà per escrit. El representant de Babord també demana que consti en acta que en el proper consell consultiu es faci arribar l'organigrama i les funcions del personal que treballa a Comunicació, un fet que va recordar ja ho va demanar al primer consell consultiu del 2016.